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מסתובב בדרכים
 אבי קנטרוביץ | מנכ"ל תנועה כהלכה

תקלה בבלמי הרכב
בשנה שעברה בפרשת נשא התייחסנו לאיתור תקלות בנסיעה, לאחר ששמענו בצער עמוק 
ובזעזוע על התאונה המחרידה בכניסה לטבריה ועל מותם של רפאל אטיאס, רעייתו וששה 

מילדיהם בתאונה זו.
ממה שידוע עד עתה, ברור שהנהג גילה כי מערכת הבלימה של הרכב אינה מתפקדת ויצר קשר 
עם משטרת ישראל, דיווח על תקלה בבלמים ובקש לקבל עזרה מיידית לייצוב ועצירת הרכב.
על פי התוצאה מתברר כי הרכב נסע במהירות גבוהה והנהג לא הצליח לבלום את הרכב, חצה 

שטח הפרדה בנוי ובהמשך עבר על מעקה בטיחות התדרדר לתהום ונשרף.
עד היום לא קבלנו תשובה מוסמכת ממשטרת ישראל וממשרד התחבורה למה שקרה בתאונה זו.

מה ניתן לעשות במקרה של תקלה בבלמים בנסיעה?
• בנסיעה בירידות ארוכות חייבים להאט את מהירות הנסיעה. יש להשתמש בהילוכים וגם 

ברכב אוטומטי יש להוריד הילוך גם אם זה גורם לרעש מוגבר של המנוע.
בירידות יש לבלום את המהירות מדי כמה מאות מטרים בלחיצה נחושה על הבלם )לא יותר   •

מחמש שניות( ואז לשחררו כדי לאפשר לו להתקרר.
אם הבלמים לא עוצרים את הרכב יש להוריד הילוכים וכן להרים את בלם היד בהדרגתיות   •

)לא בחדות(, אם המכונית תחליק בחלקה האחורי, יש לשחרר את בלם היד ולהפעילו שוב.
לאחר שהאטנו את מהירות הרכב יש לנצל את השטח שמסביב ולנסות למצוא מקום מפלט   •

בטוח כגון: תלולית עפר/שדה פתוח.
אם אין מקום מפלט והפעולות שעשינו עד עתה לא עצרו את הרכב, יש לנסות להתחכך   •
ולהיצמד עם דופן הרכב במלואו כולל הדלתות למעקה הבטיחות/גדר ההפרדה ולהמשיך 

בתנועה עד לעצירתו המוחלטת של הרכב.
כדאי לזכור!!!

חובה לטפל בבלמים עפ"י הוראת היצרן. אם מרגישים שינוי בבלימת הרכב   •
)כגון: דוושת הבלם נמוכה מדי, בלם היד נמשך גבוה, נדלקה נורית הבלם( יש לפנות מיד וללא 

דיחוי למוסך הקרוב.
בכל מצב חירום/תאונה בדרך, אנו יוצאים משגרת הנהיגה וכל יציאה משגרה גורמת להתרגשות   •
ולתגובות מיידיות ולפעמים תגובות קיצוניות. ולא נכונות. ניתן כיום ללמוד ולתרגל מצבים 

אלה וכן לקבל כלים לנהיגה/התנהגות נכונה בשעת חירום.

סדנאות סימולציה לנהיגה חכמה של תנועה כהלכה 

054-4836343 ,09-7745758 : מסובסדות ע"י 

זה שסובל וזה שנהנה
שר האוצר של מדינת ישראל עובר טירונות קשה, 
קשה ומפרכת. הקיצוץ התקציבי הנרחב שפורסם 
השבוע בכלי התקשורת הישראלית על-ידי משרד 
דווקא מקרב בוחריו,  ולתהייה  גרם לכעס  האוצר 
מעמד הביניים. בטרם נבחר לכנסת, לפיד השמיע 
את זעקתם של מעמד הביניים -הנושא היחידי בעול 
הציבורי -ואמר שלא עוד! לפיד היה תקוותם של 
כל מי שעובד קשה למחייתו, משלם מיסים ומשרת 
את המדינה. מאז לפיד הפך לכוכב הבחירות, ולאחר 
מדינת  של  האוצר  לשר  הפך  עיקש  ומתן  משא 
ישראל. השבוע המשיך השר לפיד את מה שעשו 
-להכאיב  גם אחריו  ימשיכו לעשות  ובטח  לפניו 

ולהקשות על מעמד הביניים, כי אין ברירה. 
שלא תבינו לא נכון, לפיד קיבל ירושה מאתגרת. 
גדול שתופח  גירעון  יש  בכלל:  לא פשוט  המצב 
ותופח וממשיך לגדול. לפיד, בניגוד להשערותיהם של 
רבים, עשה ועושה בדיוק ההפך ממה שהצהיר ערב 
הבחירות. זה מאכזב וזו לא "הפוליטיקה החדשה". 
לא ייתכן שהחברות הגדולות במשק בקושי ישלמו 
מיסים, לא יכול להיות שהוועדים החזקים במשק 
וכל האיגודים יחזיקו את המדינה בגרון. מה שהיה 

הוא שיהיה. 
מובן לכולם שיש הכרח בהתנהלות אחרת ובקיצוצים 
כואבים, אבל למה נדפק מי שבדרך כלל בסדר? למה 

נהנים אלו שתמיד נהנים? איפה השוויון בנטל?
בו בזמן ששר האוצר יאיר לפיד עמל ומזיע בחצי 
האחר של העולם, ראש הממשלה נתניהו זכה בסין 
לכבוד מלכים, ראה עולם, נאנח, ובעיקר חייך לעצמו 
ואומר: "יאיר, יאיר, איך נפלת )על-אף הגיבוי המוחלט 

שניתן לך( למלכודת הדבש שהכנתי לך?"
כבר אמרנו "פוליטיקה חדשה"?

נבו כץ

 gdaat@pisrael.com | 02-5350915 לפרסום, למודעות ולהנצחות: ורד כהן-חדד | קרן אביה
לע"נ אביה יהושע ז"ל גולדברג הוצאה לאור: 

הפקה ופרסומות:  | עורך: נבו כץ | ע. לשונית: נאור קהלני | עיצוב: תמי כהן ואביטל ירושלמי | מחיר הגיליון: 4 ש"ח כולל מע"מ
תוכן המודעות על אחריות המפרסמים בלבד  אין במאמרים משום המלצות מקצועיות או טיפוליות  נא לא לקרוא בשעת התפילה 
נא לשמור על קדושת הגיליון  כל הכנסות הגיליון קודש למלחמה בתאונות הדרכים © כל הזכויות שמורות לפרסומי ישראל ושות'

ירושלים:
תל	אביב:	

חיפה:	

ירושלים:
תל	אביב:	

חיפה:	

מוצאי	שבתהדלקת	נרות

	8:14
8:13
8:11

7:03
7:09
6:51

לרפואת אלעד צפריר בן דנה, רותם ישי בן אחינועם והתינוקת אדל בת אדווה

ספרי המור  6718711 - 054        ספריית חוה בית אל  9973168 - 02

הסבר  )עם  המקיף  הפירוש  הושלם  טובה  בשעה 
המילים, העניינים והרחבות רבות והכל בצורה קולחת( 
כל  על  כרכים  בעשרה  אבינר  שלמה  הרב  של 
תורנית. ספרייה  בכל  יסוד  ספר  ‘אורות’,  ספר 
הספר בהפקה משותפת של ספרי המור וספריית חוה 

 

ספר
‘אורות’

כשמו כן תהילתו - הרי הוא מפיץ אורות בזמן הזה, 
שהוא מעבר בין החושך ובין האור, עת התחייה.

סט 
בכריכה רכה

₪ 490

סט 
בכריכה קשה

₪ 590

כנס גבעת ושינגטון
לחינוך וערכים

ברכות חמות לזוכי פרס 'חינוך לערכים' של המכללה האקדמית גבעת וושינגטון
למר פנחס נריה, לגב' סיסי שלקובסקי  וזוכה 'אות מופת' -  מר אברהם כרמי

אשריכם שזכיתם לתרום למען קידום החינוך לילדי ישראל
ברכת הצלחה והמשך עשייה ברוכה

"אלו דברים שאין להם שיעור..."

ישראל גולדברג ומערכת 'גילוי דעת'
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פרשתנו גדולה אמנם בכמות הפסוקים שבה מכל 
לדורות.  מצוות  הרבה  בה  אין  אך  השבוע,  פרשות 

הפרשיות הבולטות הן פרשת נזיר ופרשת סוטה.
פרשת נזיר באה להורות, שלמרות שיש תרי"ג מצוות, 
הכוללות דברים מותרים ואסורים, אם אדם מוצא 
יכול להינזר  לנכון לחזק עצמו בתחום מסוים הוא 
כדי לרסן את עצמו ביותר. אך כמובן המגמה הכללית 
של תורה אינה כן - לא דייך מה שאסרה תורה אתה 

אוסר על עצמך דברים המותרים?!
נזיר נסמכה לפרשת סוטה מפני ש"הרואה  פרשת 
סוטה בקלקולה יזיר עצמו מן היין".  כן גם מי שע"י 
שתיית יין משתכר מהר ומתנהג שלא כראוי רואה 
צורך להימנע מיין, אולם מכיוון שאין לו כוח לבלום 

את עצמו שלא לשתות הוא צריך זרז נוסף.
לא  למתים,  להיטמא  שלא  עצמו  על  מקבל  הנזיר 

לכל  יום  שלושים  למשך  יין  לשתות  ולא  להתגלח 
הפחות. כשמסתיימת הנזירות עליו להביא קרבן על 
חטאו. אומרים המפרשים, שהקרבן אינו בא על עצם 
הנזירות, אלא כיוון שהוא נקרא קדוש - "קדש יהיה 
יורד שוב לעניינים  גדל פרע שער ראשו"-  ואח"כ 
הארציים, שתיית יין תספורות יפות וכדו', עליו להביא 
קרבן. לאדם רגיל התורה לא באה בטענה, אך מי שהיה 
במדרגה גבוהה ואח"כ יורד, לגביו זה נקרא חטא. וכך 
אומרים  חז"ל, "וסביביו נשערה מאוד" - שהקב"ה 
מדקדק עם צדיקים כחוט השערה, גם על דבר שמצד 
עצמו אינו עבירה, מכיוון שמאדם במדרגה גבוהה 

נדרשת זהירות יתרה, התנהגות למופת.
מהנזיר למדים את היסוד שאדם יכול לגדור את עצמו 
-"לך לך אמרינן לנזירא סחור סחור לכרמא לא תקרב" 
-אין לו להתקרב לכרם. על שמשון מסופר, שהלך עם 

הוריו והם לא ראו כשהוא שיסע את האריה, מפני 
שהם הלכו בקיצור דרך הפרדסים והכרמים והוא הלך 
מסביב כדי לא לעבור ליד כרם, ושם פגש את האריה.
בימינו אין אפשרות להיות נזיר שהרי אי אפשר להביא 
קרבן, אך אם אדם בטעות נדר נזירות, הוא יכול להפר 
זאת בפני שלושה חכמים. אעפ"כ שמענו על אנשים 
מיוחדים שהתנהגו כנזירים, כמו הנזיר הירושלמי הרב 
דוד כהן שהיה חותנו של הרב גורן, שלא הסתפר ולא 

שתה יין. זו דרגה גבוהה של קדושה.
בחומרה  הנוהג  שאדם  בירושלמי  מוזכר  שני  מצד 
מסוימת, אין לו להבליט את עצמו ואת דרגתו, אלא 
יעשה הכול בצנעה. מידת הענווה אינה פחות חשובה 

מחומרות והנהגות אחרות.
יה"ר שנזכה תמיד ללכת ולהתקדם בקדושה, ולעשות 

את רצון אבינו שבשמים בחיינו עלי אדמות 

מדרגה גבוהה
 הרב דב ליאור - רב העיר קריית ארבע-חברון וראש הישיבה

ראש
הישיבה

מאה? או 101?
הרב מנחם בורשטין - ראש מכון פוע"ה

יורה
דעה

בכל שבת  צועד  זה למעלה משלושים שנה שאני 
מביתי שברוממה לישיבת "מרכז הרב".

יש לי סיפורים מעניינים על דרך זו, אך דבר מיוחד היו 
השאלות הקבועות לפרופ' נחמה ליבוביץ'. 

פרופ' ליבוביץ' הייתה גרה בשכונתנו, ובדרכה לביהכ"נ 
"תקוותינו" היינו נפגשים. 

ובדרך  הפרשה  על  שאלה  מכין  הייתי  שבוע  בכל 
התקיים דיון קצר עליה. 

הזכרנו  שבפרשתנו  הנשיאים  לנושא  כשהגענו 
את דברי חז"ל שהנשיאים היו משוטרי בני ישראל 
י"ב  רבה  במדבר  )ע"פ  פרעה  נוגשי  עליהם  ששמו 
גויית  זו שיטה  ט"ז(. ומיד אמרה בהתרגשות רבה: 
מפורסמת להעמיד מקרב היהודים אנשים שיעשו 
צרות לאחיהם, כדי שהכעס והשנאה תופנה אליהם 
ולא לגויים. בהיסטוריה הארוכה של הגלות, בשואה 

האיומה, ומתי לא עשו לנו את כל העוול הזה.
כדי להיבחר כנשיא צריך היסטוריה שתזכה בזאת. 
אי  את  עצמם  על  לקחו  אשר  ישראל,  בני  שוטרי 
השלמת המכסה שגזרו נוגשי פרעה, הם הם הראויים 
כיצד  התלבטויות  של  מבחן  שבעת  מי  לנשיאות. 

לנהוג, קם וקפץ למים -הוא המתאים להיות ראשון 
ביום  המקריב  "ויהי  המזבח:  בחנוכת  המקריבים 

הראשון נחשון בן עמינדב" )במדבר ז,י"ב(. 
פרשתנו -פרשת נשוא -היא הפרשה הארוכה ביותר 
בתורה. נו, אמר לי פעם תלמיד, אם היו כותבים פעם 
אחת מה הקריבו הנשיאים ולא חוזרים על אותו דבר 
כל כך הרבה פעמים, אולי היא הייתה מתחרה על 

תואר "הפרשה הקצרה ביותר". 
כתיבת  צורת  )ואפילו  הזיכרון  את  מקבעת  חזרה 
הדבר משפיעה(, "אינו דומה שונה פרקו מאה פעמים 
לשונה פרקו מאה ואחד" )חגיגה ט:(. אכן, יש הזוכרים 
את קורבנות הנשיאים יותר מכל קורבן אחר )ולכן 

בחנוכה קל לגבאים למצוא בעל קורא(. 
האם זאת הייתה מטרתה של התורה?

הסברים  לתת  וניסו  הפרשנים  עמדו  זו  מדוכה  על 
שונים. כיוון שלא הספקתי לשאול אתכם מראש מה 

דעתכם, אני מביא כאן כמה וכמה כיוונים. 
במילה  מילה  כמעט  שהחזרה  לראות  הרוצים  יש 
מראה שכל הנשיאים חביבים בשווה כלפי הקב"ה, 

הפירוט החוזר מדגיש נקודה זו. 

אותה מצווה יכולה להתקבל בגישה שונה אצל כל 
אחד ואחד. בחזרות השונות התורה מראה שהדבר 

היה חביב עליהם בשווה.
במציאות הרגילה אנו רואים שאותה מצווה נעשית 
על ידי אנשים שונים בצורה שונה. יש הרואים בחזרות 
השונות רמז לכך שלכל נשיא היה תוכן פנימי שונה 

של עשיית המצווה )ראה "אבני שוהם עמ' רס(.
את  דווקא  בחזרות  הרואים  יש  מכך,  שונה  במבט 
למצווה  הגיע  ואחד  אחד  שכל  שאע"פ  ההוכחה, 

מכיוון שונה, התוצאה הייתה שווה.
כיוון אחר הוא שכל אחד ביטא את עצמו בקורבן, 
ולא היה מעשה של חיקוי אלא הדבר נבע מהמיצוי 

העצמי הפרטי של כל אחד ואחד. 
ובחסידות אמרו, שאף על פי שהנשיאים בפועל עשו 
את אותו מעשה, היה לכל אחד יום שבו יבטא את 

סגולתו המיוחדת.  
זהו מקבץ קטן שערכתי עבורכם, כדי שנבין שלא 

לחינם התורה חוזרת על מילותיה. 
מכם.  גם  יפים,  רעיונות  לשמוע  שמח  אני  תמיד 

 pvpuah@gmail.com

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

בין אלקנה לירושלים
סעודת הודיה חגיגית לכבודה של ירושלים, 

במכללת אורות ישראל
התקיימה  תשע"ג  בסיוון  ד'  שני,  ביום 
סעודת הודיה חגיגית לכבודה של ירושלים 
ולקראת חג מתן תורה, בסימן 'בין חֶרות 

לחָרות'.
בסעודה זו שהפכה כבר למסורת במכללה, 
וכן נערך  ודברי תורה  נישאו דברי ברכה 
לסטודנטיות  פרסים  הענקת  טקס 
מצטיינות  שלהן  הסמינר  שעבודות 
ביותר. כן הוענקו מלגות חסד לסטודנטיות 
שעוסקות בנתינה, מלגות שנתרמות על ידי 
משפחות רון, פרנקל ובצר לזכרה של ציפי 
רון ז"ל. במהלך הטקס נהנו הסטודנטיות, 
סגל ההוראה והאורחים מסעודת הודיה 
חגיגית על מדשאות הקמפוס ומהופעתו 
אזולאי,  גולן  המוכשר  והיוצר  האמן  של 
במופע "רוקד בין שני עולמות". את הבאים 
בירך נשיא המכללה, הרב פרופ' נריה גוטל.

דיסק נשמה
העטלף והתרנגול / אריאל זילבר 

באלבום  הכרתם  שטרם  זילבר  אריאל 
צורך  שאין  שכמעט  זמר  הוא  חדש 

להיטים,  הוא חתום על עשרות  להציג. 
ברזל  צאן  לנכסי  השנים  עם  הפכו  אשר 

במוסיקה הישראלית. בימים אלה רואה אור 
אלבומו החדש של אריאל זילבר -העטלף 

והתרנגול -המכיל בתוכו עשרה שירים של 
רוק יהודי במיטבו. למרות השם המטעה קצת, 

ל שיר הנושא הינו יצירה אמונית, רעננה ועכשווית  ע
האור החדש שעולה וצריך רק לראות אותו. השירים באלבום 
נעים בין מילים מהמקורות לצד טקסטים של זילבר, שהוכיח 
את כישרונו במילים ובלחן במהלך 
40 שנות יצירה וקריירה מפוארת. 
חלק מן הלחנים הינם של הרב יצחק 
גינזבורג, אך גם בהם קשה לפספס 
את הקסם הזילבראי המוכר -הטבוע 
ארנפלד   יוסף  לפרטים:  שיר.  בכל 

 050-6962026

עם הספר - ביקורת ספרים
סודו של הרבי / יחיאל הררי

הרבי מלובביץ', מנחם–מענדל שניאורסון, הפך את קומץ החסידים 
שנותרו לאחר השואה למעצמה חוצת גבולות ויבשות. עד היום 
דמותו מרתקת ומעוררת סקרנות לא רק בעיני חסידיו ואוהדיו. מה 
היה בו שקסם למאות–אלפים ברחבי העולם? מה סוד הכריזמה 

של הרבי, שמשך ומושך אליו כה רבים מכל שדרות החברה?
סודו של הרבי מבקש לפענח את סוד כוחו של הרבי מלובביץ'. 
הספר מזמין את הקוראים למסע שבמהלכו ייחשף מי הוא הרבי 

ומי היה באמת. מסע  בעיני מאמיניו 
את  ליטש  כיצד  מתברר  שבמסגרתו 
תורתו רבת–הפנים ועד כמה השפיעה 

תורה זו על העולם היהודי בכללותו.
עוזר  עיתונאי,  שימש   - הררי  יחיאל 
פרלמנטרי, יועץ תקשורת ויועץ מקצועי 
במשרדי ממשלה. כיום הוא מלמד בבית 
הספר לתקשורת במכללת ספיר ומרצה 
מהמחשבה  בתחום  מסגרות  במגוון 
היהודית. ד"ר הררי חיבר חמישה ספרים 

העוסקים במחשבת החסידות.

4

עת
יד

לו
גי



פרס רביעי עד עשירי
כרטיס ספר לקניית ספרים 

בשווי ₪1,000

והוצאה לאור + הפצת ספר פרס ראשון - 20,000 ₪
חידושי תורה של הזוכה

פרס שני - ₪10,000

ההרשמה לתחרות באמצעות טפסים המחולקים בנקודות המכירה של מפעל הפיס וברשת "אור החיים". 
מועד אחרון לשליחת החיבורים: ב’ באלול תשע”ג )8.8.13(.

כתובת למשלוח ת.ד. 36160 ירושלים. 

בנושא: ערבות הדדית בהלכה
מפעל הפיס שמח להזמין אתכם זו השנה השנייה 
להשתתף בתחרות חיבורים תורניים נושאת פרסים

הרב יעקב אריאל שליט”א הרב הראשי לרמת גן 
הרב זלמן מלמד שליט”א ראש ישיבת בית אל 

הרב מרדכי גרינברג שליט”א ראש ישיבת כרם ביבנה 
הרב יעקב שפירא שליט”א ראש ישיבת מרכז הרב 

הרב חיים סבתו שליט”א מראשי ישיבת מעלה אדומים 
הרב יגאל לרר שליט”א חבר ביה”ד הרבני בפתח תקוה 

הרב רא”ם הכהן שליט”א ראש ישיבת עתניאל

החיבורים שיעלו לשלב הגמר יבדקו אצל חברי ועדת השיפוט הרבנים הגאונים שליט"א:

לפרטים:*כתיבה )57532*(

פרס שלישי - ₪5,000

בשיתוף

ניתן לעיין בתקנון התחרות בנקודות המכירה של מפעל הפים וברשת חנויות “אור החיים”

פתח תקווה



לפרטים נוספים:

מוגש כמידע ללקוחות כללית מושלם

החזר כספי של 75%
עד 100,000 ₪

ניתוחים 
וטיפולים בחו"ל

*שנתיים מגילוי המחלה

החזר כספי של 75%
עד 40,000 ₪

ניתוחים בארץ

החזר כספי של 75%
עד 10,000 ₪

על הוצאות הקשורות 
לאבחון וטיפול במחלה

כיסוי הוצאות ליווי וייעוץ 
מקצועי

באמצעות אחות, עובדת סוציאלית, 
ייעוץ אונקולוגי לאורך כל שלבי 

האבחון והטיפול 
בהשתתפות עצמית של  500 ₪

חדש! לקוחות כללית מושלם פלטינום        נהנים מהכיסויים החשובים באמת

כיסוי 
מציל 
חיים

למטופל האונקולוגי*

כללית פלטינום מציגה:

והתנאים המחייבים בהתאם לתקנון כללית מושלם ופלטינום תקופת האכשרה



לפרטים נוספים:

מוגש כמידע ללקוחות כללית מושלם

החזר כספי של 75%
עד 100,000 ₪

ניתוחים 
וטיפולים בחו"ל

*שנתיים מגילוי המחלה

החזר כספי של 75%
עד 40,000 ₪

ניתוחים בארץ

החזר כספי של 75%
עד 10,000 ₪

על הוצאות הקשורות 
לאבחון וטיפול במחלה

כיסוי הוצאות ליווי וייעוץ 
מקצועי

באמצעות אחות, עובדת סוציאלית, 
ייעוץ אונקולוגי לאורך כל שלבי 

האבחון והטיפול 
בהשתתפות עצמית של  500 ₪

חדש! לקוחות כללית מושלם פלטינום        נהנים מהכיסויים החשובים באמת

כיסוי 
מציל 
חיים

למטופל האונקולוגי*

כללית פלטינום מציגה:

והתנאים המחייבים בהתאם לתקנון כללית מושלם ופלטינום תקופת האכשרה



דיני שמים 

כיצד לוודא שהארוחה אכן כשרה? ממה מורכבת 
הלחמנייה הנלווית לארוחה? ועל מה ייתכן וניאלץ 
לוותר במהלך הטיסה? רגע לפני שהשמים נפתחים 
בדקנו מהן ההוראות שמוציא בד"ץ העדה החרדית, 
לכשרות  בנוגע  בעולם  המוביל  הכשרות  ארגון 

האוכל במטוסים
אוטוטו נפתחים השמים בישראל וחברות תעופה 
רבות ומגוונות ימריאו וינחתו בנתב"ג. כיצד ידע 
שומר הכשרות שהאוכל המוגש לו אכן כשר? ועל 

אילו כללים כדאי להקפיד? 
החרדית,  העדה  בד"ץ  של  פנימיים  מפרסומים 
ישנם  כי  עולה  בעולם  המוביל  הכשרות  ארגון 
מספר כללים שכדאי להקפיד עליהם וכי לא כל 
ארוחה במטוס שהיא כשרה, היא בהכרח בכשרות 

מהודרת. 
להיות  צריכה  חמה  ארוחה  כי  מדגישים  בבד"ץ 
מוגשת בתבנית אלומיניום. התבנית חייבת להיות 
בסגירה  והרמטית  סגורה  אריזה  בתוך  מוגשת 
חשש  מפני  וזאת  הבד"ץ,  חותמת  עם  כפולה 
שהאוכל חומם בתנורים שונים. אם האריזה אינה 
בעלת סגירה כפולה והיא חוממה בתנור שבושל 

בו קודם לכן אוכל לא כשר או חומם אוכל בשרי 
בתנור חלבי,או חלבי בבשרי, אזי המנה אינה ראויה 
הכיתוב  את  לקרוא  להקפיד  יש  בנוסף,  למאכל. 
המופיע על המדבקה ולראות האם הארוחה היא 
חלבית, בשרית או פרווה לפי הצבעים השונים. 
במקרה והאריזה פתוחה או מנוקבת, אין אחריות 

של הבד"ץ חלה על ארוחה שכזו. 
וכו'  שתייה  פיצוחים,  לחמניות,  כגון  מזון  סוגי 
המחולקים במטוסים ואינם ארוזים באריזה עם 
חותמת ההכשר, אינם תחת השגחת הבד"ץ אלא 
רק מוצרים סגורים עם החותמת והרוצים להדר, 

יאלצו לוותר על מוצרים אלו.
במטוסים,  הניתנת  הבד"ץ  הכשר  עם  בארוחות 
במי  נילושה  הלחמניה  קטנה.  לחמניה  מצורפת 
פירות ועלייה יש לברך בורא מיני מזונות. אך, אם 
אותה  כשאוכלים  דהיינו  סעודה,  עליה  קובעים 
מצטרפים  הן  שביחד  יתכן  המנה,  כל  עם  ביחד 
לאכילת קבע שצריכים ליטול ידיים, לברך המוציא 
וברכת המזון. מי שרוצה להימנע מכך, יאכל תחילה 
את הלחמנייה עם חלק מהמנה, יפסיק ואחר כך 

ימשיך ויגמור את המנה.

חשוב להקפיד שאם אתה מקפיד על כשרות אחרת 

מזו של החברה אז חשוב לדעת שאם זה לא מגיע 

ארוז בצורה סגורה אין לך אחריות של אף אחד שזה 

כשר. כשרות אפשר לתת רק על מוצר ארוז וסגור. 

אוכל צימחוני?- בחו"ל אוכל קר צמחוני כמו פירות 

וירקות שלמים אין בהם שום בעיה אם זה מגיע 

מהארץ אבל אז צריך להפריש תרומות ומעשרות. 

זה  וירקות לא מהארץ אם  פירות  אפשר לאכול 

שלם,לא חתוך. 

אוכל צמחוני מבושל בלי כשרות אם לא יודעים 

איפה זה מבושל כי בתנורים יש גם חלב וגם טרף

סנוויצים- אם זה חלבי צריך להיות חתום כי יש 

עניין של גבינה שנתעלמה מן העין וצריך לדעת 

גיבון  להיות  צריך  הגיבון  מגיע,  הגבינה  מאיפה 

ישראל בגבינה חצי קשה גם בחלב עכו"ם. בגבינה 

רכה למריחה לרוב אין בעיה של גיבון עכו"ם כי 

גבינות רכות כמו קוטג' הם לא בחזרת גבינה. חלב 

ישראל וחלב עכו"ם אתה יודע רק אם זה ארוז ואז 

על האריזה יהיה כתוב. 

תה וקפה מותר לשתות, לבדוק שהמיצים הם או 

כשרים או מאה אחוז מיץ ללא טעמים ותמציות 

נוספות. 

יש  אם  אלא  זרה  בחברה  לאכול  לחמניות-לא 

כשרות כי משתמשים בשומן חזיר כדי לשמן את 

התבניות)בעיקר באירופה(. 

פפסי לדוגמא מותר לשתות, קוקה קולה גם אם אין 

כשרות מותר לשתות, מי סודה בלי טעם גם מותר. 

שלכם, כשרלוק

חוקר כשרות
כשרלוק הולמס

הדו"ח האחרון של מבקר המדינה חשף כי "בשנת 
2010 היו רק כשליש מהמורים למתמטיקה בחינוך 
וכחצי  הממלכתי-יהודי  שבפיקוח  העל-יסודי 
ממורים אלה שבפיקוח הממלכתי-ערבי בעלי תואר 
אקדמי בתחום הדעת כנדרש. שיעורם של המורים 
למתמטיקה במוסדות החינוך העל-יסודי שבפיקוח 
תעודת  אקדמי,  תואר  בעלי  שהיו  הממלכתי-דתי 
הוראה או רישיון הוראה בתחום הדעת היה נמוך 

משיעורם של המורים בסוגי הפיקוח האחרים".

זאת ועוד: "שיעור עובדי ההוראה בחינוך העל-יסודי 
ללמד  הוכשרו  לא  אשר  הממלכתי-דתי  שבפיקוח 
בשנת הלימודים תשע"ב את המקצוע שהם מלמדים 
ניכרת משיעורם של מקביליהם  הוא גבוה במידה 
בפיקוח הממלכתי-יהודי ובפיקוח הממלכתי-ערבי." 

יישר כוחו של המבקר ולוואי שדבריו יפלו על אוזניים 
קשובות, אך בינינו, מישהו הופתע? ישאל כל הורה 
את עצמו: האם -למיטב ידיעתו -המורה לאזרחות 
אכן הוסמך למקצוע זה, וכך גם המורה למתמטיקה, 
המורה למדעים וכן, גם המורה לחינוך גופני? הרי בתוך 
עמנו אנחנו יושבים וכולנו יודעים שמסיבות שונות 
"דוחפים" שעות כדי למלא חלקיות מישרה סבירה. 
במסירת  מסתכם  גופני  חינוך  שיעור  שאם  מכאן, 
כדור ו"יאללה למגרש המשחקים", אכן לשם כך אין 
צורך בארבע שנות לימוד מקצועיות... וכן הלאה וכן 

הלאה על זו הדרך, ללא-מעט מקצועות.

כל עוד לא מוענק היקף שעות סביר למורה מקצועי 
וכל עוד תיגמולו אינו הולם, הרי שמצב זה יימשך. 
במקרה זה, עיקרה של האשמה אינה מוטלת לפיתחו 
של משרד החינוך אלא לפיתחה של החברה. משרד 
החינוך עומד על כך שרק מורה שהתמקצע בתחום 
אך  תנ"ך  יודע  ש-אולי-  מי  שילמדו.  הוא  מסויים 
לא זכה לתעודת הוראה בתנ"ך, שיתכבד ולא ילמד 

מקצוע זה. וכך גם אנגלית וגם ספרות, גם תושב"ע 
וגם הסטוריה וכו'. יתרה מזאת, מורים נדרשים -ודאי 
לאור 'אופק חדש' ו'עוז לתמורה' -להמשיך ולהשתלם 
ולהתקדם בתחומם גם אחר קבלת תעודת ההוראה 
בהמשך  מותנה  אף  האישי  קידומם  וההסמכה. 
התמקצעותם. ואולם, מעשית, מנהל בית ספר יכול 

לעמוד בכך?

הדוגמאות שצויינו - אזרחות ומתמטיקה - בהחלט 
מאפיינות את הבעיה. תלמידים נדרשים היום ל-2 

יחידות בגרות באזרחות, וזו חובה; תלמידים נדרשים 
כמובן ללמידת מתמטיקה, ולו גם למספר מצומצם 
של יחידות. ואולם, האם יש מספיק מורים שממש 

הוכשרו לכך?

אגב, מכללת אורות ישראל אכן הרימה את הכפפה. 
זה 3 שנים שאנחנו מקיימים לימודי "הרחבת הסמכה 
לאזרחות", הן לגברים והן לנשים, וזאת תוך מגמה 
כפולה: הגדלת כמות המורים שהתמקצעו בתחום זה; 
הארת תחום האזרחות כפי שראוי ונכון לה להילמד 
במסגרות החמ"ד )וד"ל(. הוא הדין בנוגע למתמטיקה: 
בשנה הבאה תיפתח התמחות להוראת מתמטיקה 
בכיתות ז-י, לגברים -בני ישיבות, זאת לצד מסגרת 
הנשים שקיימת זה כבר. יתרה מזאת, על שולחן מל"ג 
אף מונחת תוכנית לתואר שני בהוראת מתמטיקה, 
לכיתות יא-יב. צריך לקוות שכך יגדל מנין המורים 
האתגר  עיקר  כאמור,  ואולם,  בתחום.  המקצוענים 
הוא של החברה: מה מקומו, מה מעמדו ומה דימויו 
של המורה בחברה? האם זה המקצוע שמאחלת אם 
לבנה ובתה, וחותנת וחמות לחתנם וכלתם, או שזה 
ככל  שואפים?  הם  אליו  הכמעט-אחרון  המקצוע 
כך  הערכה,  בפיסגת  המורה  את  תמקם  שהחברה 
תיגזר מכך, מיידית ובמישרין, "ריצה" של מועמדים 

ראויים וטובים להוראה ולחינוך.

"יסוד האומה ביחס העתיד שלה, תלוי ביסוד החינוך" 
הבהיר מרן הראי"ה קוק זצ"ל - בידינו הדבר! 

התמקצעות
הרב פרופ נריה גוטל נשיא מכללת אורות ישראל

נקודה
למחשבה

כל עוד לא מוענק היקף שעות סביר 
למורה מקצועי וכל עוד תיגמולו 
אינו הולם, הרי שמצב זה יימשך. 

מפרי
ידיה

8

עת
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כיסוי טרום לידה מורחב 
s₪ 5,000  עד

חדש! לקוחות כללית מושלם פלטינום נהנים מהכיסויים החשובים באמת

עד ₪5,000

כולל החזרים על: 
ייעוץ רפואי, סקירת מערכות, 

דולה, שימור דם טבורי, 
ניתוח קיסרי בשר"פ ועוד.

כיסוי 
טרום לידה

החזר עד 75% מההוצאות 
לכלל ההריונות 

ע"פ בחירת הלקוחה

מוגש כמידע ללקוחות כללית מושלםלפרטים נוספים:
כפוף לתקנון כללית מושלם ופלטינום

של  המיוחדת  בדרכו  באולפנה  עוסקים  אנו  השנה 
הרב צבי יהודה בפרשיות השבוע.

ספר במדבר ידוע בכינויו – ספר הדרך.
הנוער היקר שלנו, איתו אנו זוכים להפגש יום-יום 
במסגרת תפקידנו, נמצא בשלב שכולו דרך. הוא מצד 
אחד כבר יצא מהבית החם והברור של ימי הילדות אך 
מהצד השני עדיין לא הגיע אל שלב הבגרות וייצוב 
הבית הפרטי וטרם בחר בדרך ובאפיק של תרומתם 

ועשייתם למען עם ישראל.
שתי הפרשיות שלפנינו: במדבר ונשא יכולות לתת 
כלים להתמודדות עם המשימה הגדולה – הצלחה 
"בלכתך בדרך". בדרך יש סיבוכים, כל מיני צרות וכל 
מיני ניסיונות, "שיכור נדמה לו העולם כמישור" היה 
אומר רבינו נחמן מברסלב. ועם כל זה יש חיוב והכרח 
ללכת בדרך המלך. ספר במדבר מכין את האומה ואת  

היחיד לדרכי התמודדות.

אז איך מתמודדים עם סיבוכי הדרך?
ראשית, התורה. היא המהווה מקור כוח להתמודדות. 
בספר במדבר פרק י' ישנו ספר 'בפני עצמו', "פרשה זו 
עשה לה הקב"ה סימניות מלמעלה ומלמטה  - מפני 
שני  קט"ו(.  )שבת  עצמו"  בפני  הוא  חשוב  שספר 
הפסוקים – "ויהי בנסוע הארון  ויאמר משה", "קומה 
ה' ויפוצו אויבך משנאיך מפניך". ללמדנו שבלכתנו 
בדרך חייבת התורה להיות המקור ממנו נשאב כוחות 
להתמודדות, לעמידה במורכבות הדילמות והמשימות.

חסרי  כשהחיים  וגבולו.  סדר  להציב  עלינו  שנית, 
אך  למישרים.  הולך  כשהכל  לשרוד  אפשר  סדרים 
כשמשתבשים הדברים אם לא הוקנו הרגלים לאומיים 
ופרטיים – הכל מתערבב. על כן ספר במדבר הוא ספר 
הפיקודים )שמתוך חיבתן מנאן– רש"י(. יש חשיבות 
לפקוד ולבדוק שהכל נמצאים, וכן הדגלים המסמלים 

גבולות של מקומות ואיפיונים, הכל לפי הסדר.

כיצד  על  מפרשתנו,  הנלמדת  השלישית  העצה 
מתמודדים נכונה עם הדרך, היא שמירה על המדרגות 
– מחנה כהונה , לויה וישראל. אנו יוצאים מן הבית 
קבלה  אין  אם   – סכנותיה  כל  על  בדרך  ונמצאים 
חכמים,  תלמידי   – באומה  מדרגות  שיש  בנפשנו 
מורי הוראה, קבלת סמכות , הרי הכל משתבש ואי 
אפשר להוביל מהלך בונה. כך בחיי האומה ובוודאי 
בחיי היחיד. עלינו לקבל את ה'מדרגות'– יש הורים, 
יש מורים ומחנכים, יש במי להתייעץ ולקבל הדרכה 
ואפילו ממי לקבל הוראת "עצור! עד כאן". עד אמצע 
פרשת בהעלותך נמצאות ההכנות לדרך. כאשר המשכן 
– המקדש נמצא במרכז הפנימי ולאחר כל ההכנות, 
באמצע פרשת בהעלותך, אז מתחילים ה'סיבוכים'. 
אך אז, העם כבר מצוייד בכלים. כך גם הנוער שלנו, 
מצטייד כעת בכלים לטובת הדרך הארוכה והמפותלת 

לקראתה הוא צועד בבטחה  

ספר הדרך
הרבנית אורלי ויצמן-וינברג - ראש אולפנת צביה 'כוכב יעקב'

מפרי
ידיה
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אורי, ספר קצת על עצמך?
של  בנים  דור  המעפיל,  בקיבוץ  נולדתי 

ועברתי  וברפת  בשדות  עבדתי  מייסדים, 

קלאסי.  שמוצניק  קיבוצניק  של  מסלול 

ההורים שלי נולדו בקיבוץ המעפיל וכיום 

גר במודיעין. 

איך הגעת למסעדנות?
התחלתי  הצבא  אחרי  לגמרי,  בטעות 

הדבש,  בתחום  מזון  במכירות  להתעסק 

עבדתי  כך  ואחר  מרדכי,  יד  בקיבוץ 

ב’מבושלת’ מבוא חורון ואחרי שורה של 

לנהל את  תפקידים בתחום המזון הגעתי 

מסעדת פאפאגאיו.

איך זה להיות בעל עסק בירושלים?
מעניין, מאתגר. אני עצמי בן קיבוץ השומר 

שלי  הלקוחות  ומרבית  ‘המעפיל’,  הצעיר 

והדבר  והחרדי  הם מהציבור הדתי לאומי 

המעניין שגיליתי שיש לי הרבה מהמשותף 

כן.  לפני  חשבתי  שלא  מה  מהמפריד. 

ירושלים שונה מכל עיר ומקום אחר בארץ. 

ירושלים מתאפיינת באווירה של עיר דתית 

וכל העולם מגיע לירושלים. היא לדעתי יותר 

קוסמופוליטית מתל-אביב. אין מקום טוב 

מירושלים ללמוד את השורשים של העם 

שלנו ,אני מודה שלא ראיתי את עצמי בעבר 

כאחד שיעבוד בירושלים, זה היה נראה לי 

שהמקום לא מדבר אליי ולא שייך לי. החיים 

הובילו אותי לכך שירושלים הפכה להיות 

חלק ממני. ואני מרוצה ומרגיש שהתמזל 

מזלי. כיום, כתושב מודיעין שעולה כל יום 

לירושלים  אני מרגיש ומבין את המשפט 

שירושלים  שאמר  ממשלתנו,  ראש  של 

היא ‘סלע קיומנו’ כי אכן  זהו הבסיס של 

העם היהודי.

פאפאגאיו  בירושלים?
כ-5  קיימת  בירושלים  פאפאגיו  מסעדת 

תלפיות.  בשכונת  ממוקמת  והיא  שנים 

המסעדה היא חלק מרשת ארצית בבעלותו 

הדמיה,   אלביט  יו”ר  יצחקי,  שמעון  של 

תושב דולב. לאחרונה ציינו 16 שנה לרשת 

אך  יודעים,  לא  רבים  בארץ.  פאפאגאיו 

השם  בפורטוגזית  העוף”.  “אבי  היא  בפורטוגזית  פאפאגיו  המילה  משמעות 

מיוחס לתוכי ולכן זהו סימלה של הרשת.

פאפאגאיו היא רשת שהפכה במהלך השנים מרשת מסעדות לא כשרה למסעדות 

שיש בהן את הכשרויות המהודרות ביותר. המסעדה שאני מנהל בירושלים היא 

כשרות מהדרין מטעם OU ישראל וזה הכיוון של כל הרשת: להוביל את מסעדות 

הבשר בישראל הן ברמת הכשרות והן ברמת טיב הבשר.

מהי רמת הכשרות שלכם?
כמו בכל דבר אני רואה שיש הרבה עיקר וגם לא מעט טפל. ברמה האישית, יש 

מלחמות בין זרמים בנושא כשרות וזה מוזר כי יש כללים ברורים מה כשר ומה 

לא. הנטייה בהחמרה היא מתגברת כל הזמן ומשמשנה לשנה. השחיטה של 

הבשר נעשית לפי שיטת בית יוסף לחומרה, על ידי הרב זולדן

מה למדת על הכשרות בארץ?
מאחר ואני עבדתי בעבר בתחום, וגם עברתי “טירונות” בתחום והדברים לא 

זרים לי. אני חושב שהכשרות של OU  ישראל היא פרגמאטית מצד אחד מאחר 

להגדיל  מחפשים  לא  שהם  רושם  ועושה  בעולם,  גדולה  הכי  הכשרות  והיא 

הכנסות אלא הדברים נשפטים ברמה של 

הלכות גרידא. מצד שני הם יודעים להקפיד 

על הדברים על מנת שהציבור לא ייכשל 

ויוכל ליהנות מכשרות ברמה גבוהה. אני 

איתי  משחקים  שלא  לראשונה  מרגיש 

בעניין הכשרות וכחילוני זה מרשים אותי 

שיש מערכת כזו ואני מקווה שהיא תכנס 

ליותר מסעדות ובתי עסק  בתחום המזון. 

מכירים  בעולם  היהודים  מרבית  בנוסף, 

ואוכלים מהכשרות הזו כך שמגיעים אלינו 

תיירים יהודים מכל העולם. 

היחידה  המסעדה  היום  למעשה  אנחנו 

המהלך  ישראל.    OU הכשר  שמקבלת 

בעצם  כי  מבריק,  אסטרטגי  מהלך  היה 

שזה  מאוד  גדול  לקהל  שער  פתח  הוא 

שזה  ומוקירים.  מכירים  שהם  הכשרות 

בעיקר הקהל האנגלוסקסי שהוא  למעשה 

לא מגיע לישראל, אלא לירושלים. יכולנו 

כמובן לבחור בכשרות אחרת אבל הרגשנו 

שהמחיר שנצטרך למכור את המוצר יהיה 

בלתי אפשרי עבור הלקוח. בOU ישראל 

הבינו את הצורך בכשרות מהודרת ובמחיר 

סביר. 

טיפים לקניית בשר
בודקים  ראשון  דבר  בשר  כשבוחרים 

בתחום  המובילה  המדינה  הגיע.  מהיכן 

ייצוא הבשר  היא כמובן ארגנטינה ששם 

הבשר הוא בחזקת ‘דבר קדוש’. מיד אחרי 

ארגנטינה, ניצבת אורוגוואי שיש בה יחס 

כמעט הזוי:יש בה 5 מליון תושבים ו-10 

מיליון ראשי בקר. הייתי ממליץ לצרוך בשר 

ממדינות אלו ובמקביל הייתי נמנע מבשר 

הבעיות  אחת  שם  ברזיל  כמו  ממקומות 

היא שהבקר והפרות מתאמצות יותר והיא 

קשה  בשר  לקבלת  מה  שררים  מפתחת 

יותר. אני  מחפש בשר של ‘פלייש’ כי גם 

מבחינת המחיר ,גם מבחינת האיכות וגם 

הכשרות הופך אותו להיות הבשר המומלץ  

ביותר על-ידינו. 

מה החוויה שאתם במסעדה 
מעניקים?

בראש ובראשונה שיטת ההגשה הייחודית . אנחנו מסעדה בסגנון ברזילאי, וככזו 

אנו מגישים בצורה שנקראת “השולחן הברזילאי “ בעברית או “צ’ורוסקוריאה” 

בפורטוגזית  שזו שיטה של ארוחה מתמשכת שבה הבשרים עצמם מוכנים 

על גריל שנקרא בפורטוגזית “אספאטו קוהידו”. בגריל הזה אין מגע ישיר בן 

הגריל לבשר עצמו ואין מגע של מתכת בבשר. הבשר מושחל על שיפודי ענק 

ולמעשה נצלה על הגריל תוך כדי שהוא מסתובב וכך עסיסיות הבשר נשמרת 

הבשר.  של  וחריכה  צריבה  של  מצב  מונעת  זו  ביותר.ושיטה  הטובה  בצורה 

הרעיון בארוחה מתמשכת הוא שאתה יושב שעות סביב שולחן , עליו מונח 

“רמזור” ירוק ואדום  והבשר מגיע כל אימת שאתה רוצה והרמזור ירוק ובכמות 

שאתה רוצה ובמידת העשייה הרצויה וכשרוצים לנוח שמים על  אדום , רומים 

וכן הלאה ולכן “השולחן הברזילאי” מתאים למפגשי  להמשיך חוזרים לירוק 

חברים ולמסיבות משפחתיות. אחד האירועים שחוגגים פה הכי הרבה אלו בר 

מצוות, מפגש משפחתי גדול, מה שמאפשר שעות של בילוי משותף  מבלי 

להתפשר על איכות 

מסעדת “ פאפאגאיו “ בירושלים, רחוב יד חרוצים 3, תלפיות. טל’: 02-674-5745 עת
יד

לו
גי

נתן גוסטו

עםכתבה
בשר

המתח בין בעל מסעדה למוסד הכשרות קיים תמיד, 
כשנפגשנו עם אורי סנדנר מ’פאפאגאיו ירושלים’ 
גילינו שכשרות ובשר איכותי משלימים זה אתה זה.

אורי סנדנר
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יום ירושלים הוא יום חג לכל דבר ועניין. זהו יום שבו 

חגגנו 46 שנים לשחרור עיר דוד, הכותל, הר הבית 

ואת חזרת העיר לשליטה יהודית מלאה אחרי 200 

שנות גלות.

אך בתקשורת הישראלית מצאו לנכון "לבאס" לנו 

את החג. במקום לספר את סיפור גבורתם של לוחמי 

מלחמת ששת הימים, להרבות בכתבות משמחות 

וחיוביות על העיר, שמענו וקראנו בעיקר עד כמה 

העיר מסכנה, עלובה, ענייה וחסרת טעם. 

סטודנטים  ראיינו  המרכזית  במהדורה   2 בערוץ 

הלומדים בירושלים שסיפרו לנו שהמקום הכי טוב 

לכיוון תל אביב. באתר   1 בכביש  הירידה  זה  בעיר 

"מאקו" הציגו נתונים המראים כמה העיר ענייה, כמה 

היא דתית, וכמה היא יקרה שלא בצדק. אבל לזכותם 

ייאמר שבסוף גם ציינו שלמרות זאת הירושלמים 

מרוצים יותר. 

כמות  את  למפות  בכלל  העדיפו  ירושלים'  ב'זמן 

הערבים הגרים בשכונות יהודיות בירושלים. נושא 

סיני?  בין שמיטה להר  לכל הדעות, אך מה  חשוב 

של  דגימה  לעשות  ירושלים'  ב'זמן  להם  בער  מה 

כמה ערבים גרים בפסגת זאב וכמה בארמון הנציב 

דווקא ביום ירושלים?

את  עוזבים  "צעירים  הכותרת  זעקה   YNET-ב

ירושלים: היא מקסימה אך רק תחנת מעבר". הם 

טרחו לציין נתונים המראים הידרדרות כביכול של 

העירייה  של  בכישלון  התמקדות  תוך  הבירה,  עיר 

ושל עמותות שונות שמנסות להשאיר צעירים בעיר. 

אפילו התקשורת המגזרית לא יוצאת נקי במקרה הזה. 

לא מעט מאמרים פורסמו ביום ירושלים שהאשימו 

את הציונות הדתית בכך שיום ירושלים לא נחגג גם 

בולטים  החילונים  אכן  נכון,  החילוניים.  במחוזות 

בהיעדרם בחגיגות החג, אך האם לא היה ניתן לדחות 

את הדיון הזה ליום שלאחר החג?

אז נכון, יש בירושלים עוד הרבה עבודה. צריך להוריד 

את יוקר הדיור, יש להביא ליצירת עוד מקומות עבודה, 

ומקומות הבילוי בה צריכים שדרוג. אך צריך לזכור 

שהמגמה בירושלים היא בסך הכול חיובית וביום חגה 

של העיר צריך לשמוח בה ולהודות על קיומה כעיר 

תחת ריבונות יהודית. צעירים מגיעים אליה, אירועי 

התרבות בה מרובים, החינוך מצוין והיד עוד נטויה.

בברכת בשנה הבאה בירושלים הבנויה  

איזה חג לי, איזה חג?
אשר יאיר סוזין - איש יחסי ציבור

 בעין
ציונית

סל אבחונים לילדים
חדש! לקוחות כללית מושלם פלטינום נהנים מהכיסויים החשובים באמת

אבחונים 
פסיכודידקטים

אבחונים 
דידקטים

₪ 550₪ 950₪ 50
אבחון הפרעת

קשב וריכוז

לבדיקה במכוני ההסדרלאבחון במכוני ההסדרלאבחון במכוני ההסדר

מוגש כמידע ללקוחות כללית מושלםלפרטים נוספים:
כפוף לתקנון כללית מושלם ופלטינום

11

גילוידעת



נבו כץ

נולדתי בראש העין בשנת תשכ"ג. בן שני רקע 
במשפחה בת תשעה אחים. כבר באותם 
ימים ,דבר אחד היה ברור ומרכזי - החינוך לתורה. לדעת 
ולשנן. המפגש הראשון שלי עם התנ"ך היה בגיל ארבע. 
סבא שלי שלמה פנחס ז"ל הושיב אותי מולי והחל ללמד 
אותי תנ"ך. הוא היה קורא פסוק ואני הייתי אמור לחזור 
אחריו- זה נמשך 3 שנים- יום אחרי יום - כך למדתי את 

כל 24 ספרי התנ"ך פעמיים .

עד גיל 16, לא ידעתי שאני אוצר חתן תנ"ך 
ידע משמעותי בתנ"ך.  בתוכי 
בשנת תש"מ, כשהייתי תלמיד כתה יא' במדרשיית נועם 
בפרדס חנה נגשתי לחידון התנ"ך העולמי. משהתחלתי 
ללמוד קרא משהו מדהים. כל הפסוקים שהיו בתודעה 
במשך כעשר שנים החלו לעלות לזיכרון. מדהים היה 
של  בעוצמה  קטן.  בגיל  לימוד  של  בעוצמה  להיווכח 
"גירסה דינקותא ". זה נרשם על לוח הלב ואתה לא לא 
שוכח. גם אם תרצה לשכוח. לאורך כל שלבי החידון : בית 
ספרי- מחוזי ארצי ועולמי זכיתי במירב הנקודות. ובאותה 
שנה זכיתי בתואר חתן התנ"ך העולמי לנוער יהודי. עד 
היום אני אומר  למתמודדים בחידוני תנ"ך שבאים לקבל 
חיזוק ולהתייעץ : תנ"ך לומדים באהבה - ולומדים מגיל 
צעיר. מי שחושב  שלומדים לחידון תנ"ך  בלימוד  מרוכז  
של חודשים - הוא טועה . זה לא פסיכומטרי- שלוקחים   
קורס הכנה  ופותרים שאלות לדוגמא. התנ"ך צריך זמן  
להיכנס  לראש- ללב - לוורידים  וזה מתחיל בגיל צעיר. 

פרק ועוד פרק מצטבר לחשבון גדול.

זכיתי חידונים  העולמי  בחידון  זכייתי  עם 
להכיר את פרופ' חיים גבריהו ז"ל. 
הוא היה מייסד חידוני התנ"ך העולמיים ויו"ר החברה 
לחקר המקרא. מצאתי חן בעיניו והוא החליט "לאמץ" 
אותי. הוא קירב אותי לעשייה בחידונים תחילה כעוזר 
שלו ועם השנים כמחבר השאלות לחידון התנ"ך העולמי. 
בשנות פעילותי לצידו הקמנו את ארגון נח"ת - נוער חובב 
תנ"ך ששם לו למטרה להרחיב את מעגל התלמידים מבתי 
הספר הממלכתיים בחידוני התנ"ך. כבר אז הוא ראה ערך 
גדול בשילובם של תלמידים מבתי הספר הממלכתיים 
נוכחתי  בכלל.  התנ"ך  ובלימוד  בפרט  החידון  במפעל 
לדעת - שידע בתנ"ך הוא חשוב. אבל הוא מועיל רק 
יותר הוא  ומה שחשוב  לאיש שנושא את הידע הזה. 

להפיץ את הידע הזה במעגלים רחבים יותר.

וחצי אתגר  בשעה  ערכי  יהודי  תוכן  למלא 
של שידור טלוויזיוני - זו מלאכה קשה 
לימוד  הוא בעצם מפגש של  כבדה. החידון  ואחריות 
תורה עם מאות אלפי יהודים ברחבי העולם. בשאלות, 
אני נדרש להבליט את היופי שבתנ"ך. את המסר הערכי 
יכולים לקחת מגיבורי  והמופת שאנחנו  ואת הדוגמא 
התנ"ך. מאידך גיסא אני נדרש להקשות על המתמודדים  
- לשאול שאלות קשות. אין אפשרות שכולם יהיו חתנים. 
והמלאכה הזו לא פשוטה. הילדים המוכשרים מתחלפים, 
פרקי התנ"ך לא משתנים ולא מתרבים - ואני נאלץ מדי 
בשנה בשנה להתחדש ולעמוד במשימה החשובה הזו.
וב"ה בסייעתא דשמיא זה מצליח. חשוב לי להדגיש כי 
ב-25 השנים האלו אני לא לבד. אני נסמך ונשען על ידידי 
הטוב, המלומד בחידונים, שאול דוד. הוא המפיק והעורך 
של חידוני העולמיים כבר 30 שנה נוכחתי לדעת - שידע 
בתנ"ך הוא חשוב. אבל הוא מועיל רק  לאיש שנושא את 
הידע הזה . ומה שחשוב יותר הוא להפיץ את הידע הזה  

במעגלים רחבים יותר.

חידון התנ"ך העולמי 
בראייה לאומית זה מפעל אדיר שמתקיים כבר חמישים 
שנה. מפקדת חיל החינוך והנוער,משרד החינוך - הסוכנות 
היהודית והקק"ל יצרו מסגרת שילדי כל העולם היהודי 
מתאחדים סביב התנ"ך. לכל אחד יש אורח חיים שונה 
ושפה שונה אבל רק בחידון תנ"ך יכול נער צרפתי להתחיל 
פסוק ובחורה מארגנטינה או פנמה תמשיך את הפסוק- זו 
הזכייה הגדולה של מפעל החידון. המתמודדים הצעירים 
וגם הבנים שלהם  יהיו ברבות הימים לאבות.   - האלו 
יתחברו את התנ"ך וילמדו אותו. יש המשכיות למורשת.

חידון תנ"ך למבוגרים 
בשנת תשמ"א היה חידון התנ"ך הבינלאומי האחרון. באותו 
חידון הייתי ה"בוחן " של חתן התנ"ך הבינלאומי דאז, אהרון 
בן שושן ז"ל. הוא היה עיוור ואני כעוזר הפקה הקראתי 
לו את שאלות החידון כבר אז ראיתי את העוצמה שיש 
בחידון תנ"ך למבוגרים. את המעמד המיוחד ואת תוצרי 
הלוואי שלו שהשפיעו על מעגלים גדולים של לימוד תנ"ך 
בעולם. ותמיד אמרתי לעצמי מתי יבוא יום וזה יתחדש. 
"לכל זמן ועת " . זכייתו של בנו של ראש הממשלה בחידון 
התנ"ך העולמי קירבה את ראש הממשלה למפעל החידון 
ובעצה אחת עם שר החינוך גדעון סער - החידון למבוגרים 
ונוער במשרד החינוך הרים את  התחדש. מינהל חברה 
שונה  למבוגרים  החידון  המלאכה.  את  וביצע  הכפפה 
לנוער בהיקף פרקי הלימוד לקראת הבחינה,  מהחידון 
ברמת השאלות ובניסוחן - ברור שהחידון למבוגרים הוא 
" ליגת העל " בחידוני התנ"ך.  וזה מאתגר, מעניין  ומושך 

כל כך הרבה אנשים להצטרף.

חשוב. דרך הרגליים  זה  ענק.  זה 
מאמץ  לעשות  צריך 
שתלמידים ילמדו תנ"ך בשטח. כשאתה לומד את סיפורי 
שמשון באזורים בהם חי וגדל. כשאתה הולך בין צרעה 
ובין אשתאול,ורואה את העיר הפלשתית תמנה-אתה חש 
מחדש את הסיפור המקראי. אתה פשוט חי אותו.כשאתה 
עולה לתל עזקה ולומד שם את פרק יז' בספר שמואל א' 
על מלחמת דוד וגלית- אתה חש את האקטואליות של 
התנ"ך, את האמיתות שבו- כל פסוק מסתדר לך עם תנאי 
השטח . אין עוד בעולם מקום כזה שאתה חש את ספרי 
השופטים והמלכים- בשטח. בדיוק כמו שכתוב בתנ"ך 

שנכתב לפני אלפי שנים.

זו שאלה קשה מאוד. דמות תנ"כית 
עם השנים התאהבתי 
בכולם. בכל אישיות אני מוצא תכונות חזקות שכדאי 
לאמץ אותן. ובכל זאת, אני מתחבר מאוד אל מנהיגותו 
ליחסו לעם  רבנו. בעיקר, בכל הנוגע  ואופיו של משה 
ולצניעות שלו, ללימוד  ישראל. לסבלנות שלו, לענווה 
הזכות שלו על העם גם במצבים קשים. וליחסו המכבד 

והאוהד לאחיו הגדול אהרון.

לידע בתנ"ך בבתי הנגשה  יש צימאון אדיר 
הספר הממלכתיים. תלמידים שאינם 
רק תציע להם  דתיים מעוניינים להשתלב בחידונים- 
חידון והם באים.הם לומדים, נבחנים ומגיעים להישגים 
מעולים, וזה עובדות ומציאות שאני חווה בכל יום. רק 
פשוט צריך לעשות את הצעד הקטן ולהציע להם כלים 
חדשים לתכנים העתיקים של התנ"ך. מסתבר כי חידון 
תלמידים  על  התנ"ך  את  לקרב  מצליחה  מסגרת  הוא 
מבתי הספר הממלכתיים. החידון הוא "גשר של תנ"ך" 
והמגשר על  כולנו  בין  המבליט את המכנה המשותף 

פערים ומחלוקות.

ככל שתלמיד בקיא הוראת התנ"ך 
הוא  בתנ"ך  יותר 
אוהב יותר את התנ"ך. וככל שהוא אוהב את התנ"ך הוא 
משתדל ללמוד אותו יותר ולהיות בקיא בו יותר- זה מעגל 
הקסמים של חידוני התנ"ך. ובעניין זה -זה תלוי לא רק 
במורים אלא בעיקר בהורים. תנ"ך הוא נגיש בבית. אנחנו 
ההורים צריכים להיות הראשונים לאהוב את התנ"ך בגיל 
צעיר על בנינו. אם נעשה את זה נרוויח ילדים ערכיים, 

ישרים ומוצלחים.

י אופטימיות זהירה  נ א
מאמין כי 
הדורות הבאים יהיו טובים יותר מאיתנו. אני מאמין שעם 
הזמן אנשים יתחברו יותר ויותר אל התנ"ך ויכירו שהוא 
יִם  מַּ עָה אֶת ה' כַּ י מָלְאָה הָאָרֶץ דֵּ מעין של באר מים חיים. "כִּ
ים" קבלת הפרס לחינוך הערכים שהוענק לי על  לַיָּם מְכַסִּ
וושינגטון היא חשובה מאוד עבורי.  ידי מכללת גבעת 
ההוקרה והערכה הזו מחזקים אותי בעבודתי הייחודית 
בתחום ומעודדות אותי להמשיך ולהעצים את היקפה 
במעגלים נוספים. - אני מודה להם מקרב לב על מתן הפרס.

ישבנו לשיחה מעניינת עם 
תנ"ך  חתן  נריה,  פנחס  מר 
וזוכה פרס  העולמי, חידונאי 
'חינוך לערכים'. על חשיבות 
החיבור לתנ"ך, ההבדלים בין 
החידונים, טיולים עם התנ"ך, 
משה רבינו, חיבוב התנ"ך על 
תלמידי ישראל וסיימנו כרגיל 

באופטמיות זהירה.

ראש העין < מדרשית נועם בפרדס חנה < 
חתן תנ"ך העולמי  < זוכה פרס חינוך לערכים
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איך אני עייף 
משבועות...

ואיך אני עייפה 
מלחכות

יוצאתמדעתה

תודה למוריה ונועם ורקר על הרעיון. ציירה: תיקי עדרי

תיאטרון גלויה
האבסורד

אסתר סילם-אלוש

לפני יותר משבוע נרצח אביתר בורובסקי הי"ד. 
כך סתם. יצא מביתו לכיוון עוד חזרה בתיאטרון 
בה שיחק, חיכה בטרמפיאדה של צומת תפוח, 
כהגדרת התושבים במקום: "דיזינגוף של השומרון, 
הצומת הכי מרכזית באזור", הסתובב ומאחוריו 
הבליח מחבל צמא דם יהודי, ותקע בו סכין. הסוף 
ידוע. חמישה יתומים ואם אחת צעירה, ששואלת 
למה לכל הרוחות לא הרגו את רוצח בעלה. למה 
הבהילו אותו לביה"ח? כדי לאפשר לו להיכנס לבית 

הכלא הנעים ביותר למחבלים בעולם? 
האלמנה צופייה, בסופו של יום היא רק אם. לא 
לוחמת, לא סמל. אם שרוצה שילדיה יחיו, ובפיה 
המחסומים  את  להשיב  מצה"ל:  אחת  בקשה 
ביהודה ושומרון, כדי שמחבלים לא יוכלו לבצע 
להמשיך  תוכל  שהיא  כדי  קלות.  בכזו  פיגועים 
לגדל את ילדיה מבלי לחשוש לחייהם בכל רגע 

בו הם יוצאים מטווח ראייתה. 

שהגיע  הביטחון  במשרד  מבכיר  ביקשה  היא 
לבקרה, שישנה את הוראות הפתיחה באש במקרה 
של זריקת אבנים, כי מה לעשות, לאחר כמה מקרי 
מבחן קשים, נוכחנו לדעת שגם סלעים הורגים. 

מפתיע ככל שזה נשמע. 
זריקת  צה"ל  פי  על  לפחות  מעודכן,  למי שלא 
סלעים עדיין לא נחשבת ניסיון לרצח, לא משנה 
באם  הצופה  חייל  להרוג.  יכולה  בהחלט  שהיא 
נזרקים  וסלעים  הכביש,  על  הנוסעים  ותינוקה 
לעברם, יחשוב טוב טוב לפני שירים את הנשק 
מהסיבה  והאבנים,  הסלעים  זורקי  לכיוון  ויירה 
וגם  יירה  קטן שאם  לא  סיכוי  שישנו  הפשוטה, 
יפגע, ייקלע למסכת חקירות אינסופית, הטובה 
להורדת  פחות  וקצת  המורל,  להורדת  בעיקר 

מספר זריקות האבנים ביהודה ושומרון. 
על פי נתונים שהתפרסמו לאחרונה, עלה מספר 
זריקות האבנים ביהודה ושומרון פי חמישה בשנה 

האחרונה. האם ישנו איזשהו סיכוי שיש קשר בין 
זריקות  על  ומעניש  מגיב  לא  העובדה שצה"ל 
שמספר  העובדה  לבין  אזרחים  לעבר  אבנים 

זריקות האבנים אינו יורד אלא רק עולה? 

הגדולות,  המילים  כל  אחרי  יום,  של  בסופו 
נשארים חמישה יתומים שיתגעגעו בכל בוקר 
בעודם משפשפים עיניים לאבא שיבוא, לאבא 
שיברך בערב שבת על הקידוש, לאבא שילמד 
אותם איך להקים סוכה או לברך על הלולב, או 
סתם יצחק ויצחיק, כפי ששמעתי שאביתר ידע 
לעשות. בסוף נשארים האנשים והילדים שצריכים 
להתמודד עם החלטות מוטעות ואג'נדות של אלו 
וכיצד להעדיף  המנחים את צה"ל כיצד לנהוג, 
הורדת מחסומים ביהודה ושומרון כדי להקל על 
ערביי יו"ש ולהגן על זכויותיהם, ולא להעדיף את 

חייהם של תושבי מדינת ישראל  

בטח נתקלת מקרוב בחתול.
חתול ידוע כבע"ח גמיש, שמסוגל להתאים את גופו לשטח בו הוא נמצא.

זו יכולת ששווה לנו כאימהות לאמץ.
יש בינינו אימהות שבאופן טבעי הן יותר נוקשות עם עצמן, עם לוח הזמנים 
שלהן, עם המטלות וההספקים שעליהן לבצע וממילא הן גם נוקשות יותר עם 

הילדים שלהן.
זה בסדר גמור, זה מה שמתאים להן ועבורן נכון יותר להתנהל באופן הזה.

יש אימהות שהן יותר זורמות, פתוחות לכל למצב נתון ובהתאם אליו פועלות.
וגם זה בסדר גמור, זה מה שמתאים להן.

אני רוצה לפנות גם לנוקשות וגם לזורמות.
גמישות היא תכונה שנולדים איתה, אך המיוחד בה הוא שאם אין לך אותה, את 

יכולה בהחלט לרכוש אותה בעבודה אמיתית.
מהי גמישות?? גמישות פיזית היא יכולת תנועה רחבה, גדולה ומלאה ככל שניתן.

אם ניקח בהשאלה את המונח גמישות לתוך ביתנו פנימה, נגלה עד כמה הוא 
חשוב ונצרך.

הגמישות בבית יכולה לבוא לידי ביטוי באינספור דרכים, למשל – נניח שכל 
התנהלות הערב )ארוחת ערב, מקלחות והשכבה( מתחילה אצלך בבית בשעה 
18:00. גילית שכשאת מקפידה על השעה הזו את מצליחה לפעול מתוך סבלנות, 

פניות לילדים ולא מתוך לחץ.
קורה ש- 18:00 זה לא תמיד 18:00, לפעמים זה 18:30 ולפעמים את מגיעה 
אפילו ל-19:00 ואז מה? את נכנסת ללחץ? את אדישה? את מתפקדת או שאת 

מרימה ידיים ומאפשרת לדברים להתנהל בעצמם? בדיוק פה נכנסת הגמישות.
נכון שיש לנו כללים שעוזרים לנו להתנהל ביום יום, אבל מדובר באנשים ולא 
במכונות, ובגלל זה קורים הרבה דברים שלא בשליטתנו או שנוצרים בעקבות 

משהו אחר. בקיצור – בגדול זה עובד אבל יש תמיד מקרים יוצאי דופן.
וכדאי לך לבדוק את עצמך ביחס לאותם מקרים יוצאי דופן, איך התפקוד הפיזי, 

הרגשי, איך את מדברת -באיזה טון, באילו מילים את בוחרת.
הכנסת אלמנט הגמישות יכול לעזור פלאים בקבלת מצב משתנה, במתן אפשרות 

למשהו אחר שלא מקובל אצלך בבית.
ועוד הארה קטנה -האופן שבו את תגיבי למצב משתנה יהיה האופן שבו יגיבו 
ילדייך. חשבי איך את חושבת שראוי שהם יפעלו במציאות משתנה, ומתוך כך 

www.yotzrotcenter.info  תביני כיצד עלייך לפעול

עד כמה את גמישה?
אורה פולק - יוצרות, המקום לאימהות מובילה, יוצרת ושמחה

אמא
יקרה

באלול הקרוב נתחיל בעז”ה מחזור חדש של 
לימוד הלכה מעמיק בחבורה צעירה ורצינית

בישיבה הגבוהה כוכב השחר.                                     

התוכנית בראשות הרב אהד קרקובר שליט”א רה”י 
ורב היישוב והרב נתן שלו שליט”א

בתוכנית: לימוד הסוגיות בעיון ישיבתי עד פסיקת 
ההלכה ושימוש ת”ח בנושאים הנלמדים, 

לימודי אמונה בתוכנית מסודרת עם אחריות וכתיבה.                        

תמיד רצית ללמוד הלכה 
ולא רצית לעזוב את העיון?

לפרטים: אריאל 0528-793789

13

גילוידעת



	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

חוותדעת
אני בת 34, יוצאת כבר חמשה חדשים עם בחור מקסים, מבחינתי אני סוגרת עניין, ושמחה 
להתחתן אתו. הוא מתלבט כל יום, יש לו מחשבות אחרות זה מבלבל אותי. אני מבקשת 
ממנו ללכת לטיפול, ואחרי המון שכנועים הוא הסכים "בשבילי". הוא אפילו קבע פגישה, 
ובאותו יום מצא תירוץ ולא הלך. כעת הוא לא מוכן ללכת, אומר שמשמיים לא הסתייע 

ונראה אולי פעם אחרת יסתייע... לא יודעת מה לעשות, איך להביא אותו לטיפול.

שאלה:

כמה מוכר, כמה קשה להגיע לטיפול ובעיקר לבחורים 
התופסים  יש  קשיים...(.  פעם  אף  להם  אין  )הרי 
שטיפול שייך רק לחולי נפש וקשה להם לקבל סיוע, 
כי נראה להם שאין להם שום בעיה, הם נורמליים וכל 

החברים שלהם הסתדרו בלי ללכת לטיפול! 
מייעוץ  פסיכולוגי,  מטיפול  מחסומים  יש  לרובנו 
זוגי ומשאר מומחים למיניהם, וגם אם מתקשרים 
ומתייעצים, לרוב אין לזה המשך. יש שאחרי שיחת 
טלפון מרגישים כל כך טוב וכבר לא מגיעים לטיפול 
כי "כבר סיפרתי הכול "... או "סיפרתי הכול והוא לא 
עזר לי "... קשה לנו להודות בקשיים שלנו, הייתכן 

שיש משהו שאנחנו לא יודעים?!
אם יש לנו בעיה באוזן או ברגל ברור שנחפש את 
הרופא המומחה. לגבי הנפש, אנו מצפים שהנפש 

הזמן...  עם  תיעלמנה  והבעיות  בעצמה  תתנהל 
לעיתים יש משבר -וניראה שאפשר להסתדר לבד, 
להדחיק את הכאב ולהתעלם ממנו, כי "יהיה בסדר". 
אכן, לעיתים זה מסתדר, אבל לעיתים הקושי עלול 

לחזור בעוצמות גבוהות יותר. 
חדש  קשר  שמתחילים  אנשים  פעם  לא  פגשתי 
וחוזרים על אותו דפוס שהביא לסיום של הקשר 
הקודם. מטפל משקף את הקושי ומביא את המטופל 
להבנה ולהתבוננות פנימית, לגילוי הכוחות והפתרונות 

שנמצאים בכל אחד. 
קרוב לוודאי שאין צורך בטיפול ממושך, מספר שיחות 
"כיוון" יריצו אתכם קדימה. גם אם את תלכי לטיפול 
גם  ואולי  חדשה  הסתכלות  תובנות,  תקבלי  לבד 
כמה טיפים כדי להתקדם לקראת חתונה בעז"ה!  

תשובה: 

המעוניינים להתייעץ או לשתף את הקוראים במכתביהם מוזמנים לשלוח למייל: gdaat@pisrael.com עבור "גילוי לב"

חידה בחרוזים לשולחן השבת מאת מרדכי פרימן
 gdaat@pisrael.com :תשובות שלחו למייל

עד יום שלישי הקרוב 

פיצוחים

זה עונג שבת

את הפתרון לזאת החידה
כל אחד מכם ידע!

עיינו בפסוק השלישי
וגלו בחוש בלשי -
מילה אחת בלבד

שניצבת באמצע ולא בצד,
אם תקראו אותה מן הסוף בגדול

תקבלו יסוד כימי מתכתי כחול!

תשובות מהשבוע שעבר

בפסוק השני של " במדבר " נאמר:
" שאו את ראש ". אם נהפוך את 

ראש - נקבל מילה שפירושה יתר.

זוכה: איילת סנדק, בת עין

וע
שב

 ה
דת

חי

גילוילב
לך, הלהבה הבוערת שלי,

זה נכון, אנחנו כבר שנתיים פוסעים 
זו לצד זה, עושים הכול יחד באווירה 

זוגית שכזו, מנסים לאחוז כל אימת 
שניתן במה שחיבר אותנו אז כסלע 

איתן.
מי היה מאמין...

תמיד אומרים שהרגע הכי יפה הוא - 
כשנישאים.

וכולם תמיד פוחדים ממה 
שיקרה רגע אחרי,

שהאורות יכבו
הכיסאות יורמו

ואנשים אט אט לביתם יחזרו.
והנה אנו שנתיים אחרי, עם מצית 

ביד ולב פועם
משמרים הלהבה 

שמא תדעך או תיעלם.
וגם כשהרוח נושבת ממש חזק 

אתה שם, חזק פי כמה, 
אחוז בכנפי האהבה שהשיאו ונשאו 

אותנו עד לאותה סופה רגעית 
ומעיבה, מוסיף עוד גפרור ומלבה את 

מה שכמעט וכבה.
שנתיים של שימור להבה זה בהחלט 

עניין לא קל,
האמת שאני כותבת שורות אלו 

בעיקר, כדי להודות לך על.
זה כלל לא ברור מאליו שאחרי 

התאהבות מהירה,
מבט כובש אחד וים של פרפרים 

שקשרו לבבותינו והפכום למחוברים
אנחנו עדיין כאן, זו לצד זה מאוהבים 

ומביטים בציפייה לעוד שנים של 
התגברות, אהבה ובנייה.

תודה לך אהובי, על היותך המבער,
ושכמעט ללא אומר משמר את 

הגחלת אותה הבטחנו לשמר.
 אני מאחלת לנו ולשאר הלבבות 

שקשרו נפשם זו בזה שישמרו 
להבתם כך שלעולם לא תכבה

הרבה ענפים, זרדים ותקוות אמת 
דרושים לשם כך,

הרבה מאמצים, שאיפות, אמונות, 
ורצונות חזקים.

אך כך ורק כך, נישאר לעד, דולקים.
 לרגל יום נישואינו השני, מי ייתן 

ונצעד יחד לעד, 

שלך -אשתך.

בטיפול
ד"ר חוה אנקור מאמנת אישית וזוגית, מומחית במצבי לחץ ומשבר

www.meahori.co.il מאחורי ההר - אתר המעיינות של ישראל

כמעיין המתגברכמעיין המתגבר
ישורון בר טוב

מעיין נמוך וצלול מאוד, מוצל על-ידי עצי אקליפטוס. באמצע המעיין 
נמצא מבנה ששימש בעבר לשאיבה, עם שביל אבנים המוביל אליו. 

איך מגיעים: נוסעים לצומת מגידו וממשיכים על כביש 65 לכיוון 
עפולה. פונים ימינה בכביש "התענכים" )675(, עוברים את צומת 
יזרעאל ופונים שמאלה לדרך המסומנת בכחול )בין סימני ק"מ 11-12(. 
לאחר כ-1.3 ק"מ מגיעים לחניון בין עצי אקליפטוס, ולידו המעיין.

למגיעים מצפון: מעפולה נוסעים על כביש 71 לכיוון עמק חרוד 
- בית שאן. אחרי 7 קילומטרים מגיעים לצומת נבות. פונים ימינה. 
אחרי קילומטר מבחינים מימין בשלט מעץ המזהיר מפני החלקה, 

שם מתחיל מצד ימין שביל רחב 
לשביל.  יורדים  בכחול.  המסומן 
נוסעים בשביל הכחול כ-1.3 ק"מ, 
עד שמגיעים לקבוצה גדולה של 
עצי אקליפטוס ולחניון המעיין. 

עונה מועדפת: כל השנה

מרחק הליכה מהרכב: 15 מטרים

הגליל   -  3 מספר  מפה  איזור: 
התחתון, העמקים והגלבוע

מעיינות נוספים באיזור: נחל הקיבוצים, עין חומה

קורס  לעשות  ראש,  לקפוץ  שמחפש  ממי  חוץ  כולם.  ל:  מתאים 
צלילה או סתם מחפש מעיין קצת יותר עמוק.

עין יזרעאל

"קול ששון וקול שמחה קול חתן וקול כלה"

מזל טוב 
לרב ד"ר אופיר כהן - ראש מנהלת תנופה ולרעייתו נגה,

לנישואי הבן אברהם עב"ג שירה    

מאחלים 

ישראל גולדברג ומערכת "גילוי דעת"

ב'נעם-צביה' מניפים את הדגל
החינוך  רשת  תלמידי  מ-2,500  למעלה 
נעם צביה חגגו בשבוע שעבר בתהלוכת 
ה'ריקודגלים' המסורתית ביום ירושלים. 
לרווחת התלמידים הוקם דוכן בו קיבלו 
היו  אלו  הרשת.  מתנת  ועטים  טרופית 
כ'מים קרים על נפש עייפה' של רבבות 

הצועדים המיוזעים.
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משפחת גולדברג - פסגות
נקודת מוצא: חיים גדל בנווה שאנן בחיפה ונעמה בפ"ת. תמיד נשאר הוויכוח בבית איזה סניף יותר טוב נו"ש או 
מלבס... נפגשנו בזכות בן דוד של נעמה שהוא חבר טוב של חיים, וכך קרה המפגש. וב"ה לאחרונה הפכנו לסבא וסבתא.

עיסוקים: אבא חיים - ראש ישיבת בני חיל קדומים. ישיבה תיכונית המיועדת לנערים בעלי קשיי קשב וריכוז.
אימא נעמה - רכזת ותיקה לבנות שרות לאומי בירושלים במסגרת האגודה להתנדבות.

יהודה - הבכור נשוי לשרה ואבא להלל המתוקה. לומד וגר בישיבת רמת גן. מאז ומתמיד אהב להשקיע בלימוד תורה ועושה זאת 
גם עכשיו. 

שני - בשנת שירות ראשונה הייתה קומונרית ביישוב צופים. שנת שירות שנייה עושה ב"לב בנימין", עמותה לילדים בעלי צרכים 
מיוחדים בבנימין, מקום שירות מדהים ומשמעותי!

חן - בשנת שירות ראשונה במושב עין העמק סמוך ליקנעם. במושב גרים בעיקר בני העדה הכורדית. שם למדה לאהוב קובה....
רפאל - נולד עם שיתוק מוחין. לומד בבי"ס הטנא בירושלים המיועד לילדים במצבו. ילד מוגבל הזקוק לסיוע ועזרה בכול, אך שמח ומכניס הביתה 

המון נתינה ושמחה.
גִילעד - לומד בישיבת נווה שמואל באפרת, מדריך משקיען בסניף בנ"ע בפסגות וחונך בעמותת לב בנימין.

נועם ואור הקטנים והשובבים שלנו. לומדים בביה"ס היסודי ביישוב, ובשעות הפנאי מגלגלים כדור בכל דרך אפשרית.
היסטוריה: הגענו לפסגות לפני 10 שנים לאחר נדודים בארץ וגם שליחות מטעם הסוכנות היהודית ובנ"ע במלבורן 
אוסטרליה. בנינו בפסגות בית גדול המותאם גם למצב של בננו רפאל ואנו נהנים ומרוצים מאוד. נטענו בגינה עצי 

פרי, לילדים יש חברה טובה, שכנים מקסימים וסניף בנ"ע פעיל.
פסגות הוא יישוב על פסגת ההר )בקצה העיר רמאללה( המשקיף על ירושלים כולה. היישוב גדול ומגוון ונוח מאוד 
מבחינת הקרבה לירושלים, כ - 10 דק' נסיעה לפסגת זאב. ביישוב מעון, גנים, בי"ס יסודי, כל שירותי המועצה והמתנ"ס 
נמצאים ביישוב, יש גם יקב מצליח ואתר עתיקות של יישוב יהודי קדום. אז מה צריך עוד? מוזמנים לבקר בקיץ כאשר 

כולם סובלים מחום וכאן נעים... וקריר, בחורף לא כ"כ מומלץ אלא אם כן אתם רוצים לראות שלג.
חלום: כרגע כמעט ואין בנייה בפסגות בשל מחסור בקרקע והעניין אינו מבטיח את עתיד הצעירים ביישוב... החלום 
הוא שהיישוב יוכל לבנות ולהתפתח, שהנסיעה בכבישים תהיה בטוחה ונמשיך לגדל כאן את ילדינו בשמחה ובאהבה!

פסגות: פסגות הינו יישוב קהילתי דתי השוכן על פסגת הר ג'בל טוויל )906 מטר מעל פני הים(, 14 ק"מ צפונית 
לירושלים וממוקם בסמוך וממזרח לעיירה אל בירה ולעיר רמאללה וחולש עליהן. פסגות צופה לעבר ירושלים בדרום, למדבר יהודה ולים המלח במזרח, ולעבר יתר 
נחלת שבט בנימין בצפון. בסמוך ליישוב ישנו אזור המכונה "העי" ובו מצויים שרידים ארכיאולוגיים המשויכים לתקופת הברזל, כאשר ישנן עדויות לרציפות היסטורית 
חלקית עד התקופה העות'מנית. היישוב הוקם בקיץ שנת תשמ"א ע"י קבוצת משפחות מירושלים ומישיבת 'כרם ביבנה', ומאז המשיך לקלוט משפחות נוספות ממגוון 
הציבור הדתי. בפסגות ישנן כיום ב"ה כ-350 משפחות, מכל גווני הקשת של הציבור הדתי לאומי. משפחות ותיקות, בגילים 50, 60 ויותר 

לצד משפחות צעירות וזוגות צעירים.
בפסגות אווירה מיוחדת של מעורבות חברתית וקהילתית, עם אפשרות גם לחיים שקטים ולא מעורבים למי שרוצה בכך.
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w w w. a m a n a . c o . i l
מרכז  1-800-260-240 

מידע
אמנה

 02-6536848 02-5350901  פקס:   : ולרכישה: עדינה תבור טל’ לפרטים 

השנה מוקדש היומן לנושא ירושלים 
ביומן מדרשים, חידות, טיולים, משחקים  וסיפורי צדיקים.

היומן נערך בשיתוף עם רבנים, מחנכי החמ"ד ומנהלי בתי ספר.

יומן עם ערכים

טוב שיש יומן משלנו!  

שנה 
חמישית 
ברציפות!
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מרכז ישיבות בני עקיבא
בחסות:

NOFא ולמי נוף ירושלים
מאז תשכ”ז

בתי
אמנה

הבנק של המורים


